

တိုင်းပြည် အပြောင်းအလဲအတွက် ပြည်သူ့ လူထု၏ ပူးပေါင်းပါဝင်မှု

ရေးသားသူ - Shabih Mohib, Soren Davidsen and Robert Boothe

အစိုးရ၏ ပြည်သူ့ရေးရာ ကဏ္ဍများ တွင် တာဝန်ခံမှု မြှင့်တင် ဆောင်ရွက်ရေး

အောင်မြင်တဲ့ ဖွံ့ဖြိုးရေးလုပ်ငန်းဆိုတာ ရည်မှန်းချက် စိတ်ကူးစိတ်သန်းတွေကို ထိထိရောက်ရောက် အကောင်အထည် ဖော်ပြီး လက်တွေ့ ဖြစ်လာအောင် လုပ်ယူခြင်းပင်။ ပွင့်လင်းမြင်သာမှု၊ တာဝန်ခံမှု၊ အစိုးရက ဦးဆောင်တဲ့ ပြည်သူ့ရေးရာကဏ္ဍတွေမှာ ပြည်သူ့လူထုရဲ့ ပူးပေါင်းပါဝင်မှု ဆိုတဲ့ တန်ဖိုးတွေကို တဖြည်းဖြည်းချင်း တည်ဆောက်ယူနိုင်မယ်ဆိုရင် မြန်မာနိုင်ငံမှာ ဖွံ့ဖြိုးရေးရဲ့ အသီးအပွင့်တွေကို မကြာခင်မှာ မြင်တွေ့ ရမှာပါ။

စိတ်ကူးစိတ်သန်းတွေနဲ့ မူဝါဒတွေက အရေးပါလှတယ်။ စိတ်ကူးစိတ်သန်းနဲ့ မူဝါဒတွေဆီမှာ တိုးတက် ပြောင်းလဲမှုကို ဆောင်ကြဉ်းလာမယ့် ခွန်အားတွေ ရှိနေပါတယ်။ အဲဒီ စိတ်ကူးစိတ်သန်းနဲ့ မူဝါဒတွေကို ဖွံ့ဖြိုးရေးရဲ့ လက်တွေ့ ရလဒ်တွေ အဖြစ် ထွက်ပေါ်လာအောင် လုပ်ဖို့ ဆိုရင် ခိုင်မာပြီး ထိရောက်တဲ့ ပွင့်လင်းမြင်သာပြီး တာဝန်ခံမှုရှိတဲ့ ပြည်သူ့ရေးရာ ကဏ္ဍ က အဓိက ကျပါတယ်။ မြန်မာနိုင်ငံကို ကားတစ်စင်း အဖြစ် မြင်ကြည့်မယ်ဆိုရင် အစိုးရရဲ့ လုပ်ငန်းတွေ ချောမွေ့စွာ လည်ပတ် ဆောင်ရွက်နိုင်ဖို့ အုပ်ချုပ်ရေး ယန္တရား၊ လုပ်ငန်း ဆောင်ရွက်မှု အဆင့်ဆင့်၊ ဝန်ထမ်းတွေ ဒါတွေ အားလုံး အတူတကွ ပါဝင်နေတဲ့ ပြည်သူ့ရေးရာ ကဏ္ဍက အရေးကြီးတဲ့ နေရာမှာ ရှိပါတယ်။ မောင်းနှင်သူနေရာမှာ ပြည်သူတွေ ရှိနေတယ် ဆိုပါစို့။ ပုဂ္ဂလိက စီးပွားရေးလုပ်ငန်းတွေကတော့ အင်ဂျင်နီ အလားတူပြီး စီးပွားရေးကို ရှေ့ဆက်တိုးတက်နေစေဖို့ ဆောင်ရွက်ပါလိမ့်မယ်။ အစိုးရက ဦးဆောင်တဲ့ ပြည်သူ့ရေးရာကဏ္ဍကတော့ ကားတစ်စီးရဲ့ အရှိန်ကို လိုအပ်သလို ထိန်းညှိပေးနိုင်မယ့် ဝိယာနေရာမှာ ရှိနေပါလိမ့်မယ်။ ထိုအရာတွေ ကောင်းစွာ လည်ပတ်နေမယ်ဆိုရင် ကားကရှေ့ကို ချောချောမွေ့မွေ့ ရောက်အောင် မောင်းနှင်ပါလိမ့်မယ်။ ပြုပြင်ထိန်းသိမ်းမှု အားနည်းမယ် ဆိုရင်တော့ ကားစီးရတာ ခက်ခဲ ကြမ်းတမ်း ပါလိမ့်မယ်။

မျှော်မှန်းချက် စိတ်ကူးစိတ်သန်းကောင်းတွေကို လက်တွေ့ အောင်မြင်မှု အဖြစ် ထွက်ပေါ်လာအောင် လုပ်နိုင်ဖို့က ခက်ခဲပါတယ်။ ကမ္ဘာပေါ်မှာ ဥပမာတွေ အများကြီး ရှိခဲ့ပါတယ်။ တောင်အာဖရိကနိုင်ငံမှာ အစိုးရအသစ် တက်လာချိန်မှာ နယ်လဆင်မန်ဒီလား ဦးဆောင်တဲ့ အာဖရိက အမျိုးသား ကွန်ဂရက် က တိုင်းပြည် ငြိမ်းချမ်းသာယာပြောရေးအတွက် မျှော်လင့်ချက်အိမ်မက်တွေ ထားခဲ့ကြတယ်။ ဒါပေမယ့် ဒီကနေ တောင်အာဖရိကမှာ မြင်နေရတဲ့ အောင်မြင်မှုတွေ ဖြစ်လာဖို့ ပြည်သူ့ ရေးရာ ကဏ္ဍကို ပြုပြင်ပြောင်းလဲတဲ့ နေရာမှာ စိန်ခေါ် မှုတွေကို ဖြေရှင်းနိုင်ဖို့ နှစ်ပေါင်းများစွာ ကြိုးပမ်းခဲ့ကြရပါတယ်။ မြန်မာနိုင်ငံမှာလည်း ယခုအချိန်ဟာ အရေးပါတဲ့ ကာလတစ်ခု ဖြစ်ပါတယ်။ မြန်မာနိုင်ငံ အစိုးရအနေနဲ့ တိုင်းပြည် ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ဖို့ အတွက် မျှော်မှန်းချက်တွေကို လက်တွေ့ ဖြစ်လာအောင် ဘယ်လို ဆောင်ရွက်သွားမလဲဆိုတာက စိတ်ဝင်စားဖို့ ကောင်းပါတယ်။

အစပြုသင့်တဲ့ နေရာကတော့ ပြည်သူတွေရဲ့ ပူးပေါင်းပါဝင်မှုကို မြှင့်တင်သွားဖို့ ဖြစ်ပါတယ်။ အရင်က ပွင့်လင်းမြင်သာမှုမရှိတာ၊ ပြည်သူတွေရဲ့ ပူးပေါင်း ဆောင်ရွက်မှု အားနည်းခဲ့တာတွေကြောင့် အစိုးရက ဆောင်ရွက်တဲ့ ပြည်သူ့ ရေးရာ ကဏ္ဍဟာ ထိရောက်မှု မရှိဖြစ်ခဲ့ရသလို အစိုးရ အပေါ် ပြည်သူရဲ့ ယုံကြည်မှုလည်း ကျဆင်းခဲ့ရပါတယ်။ အခြားနိုင်ငံတွေရဲ့ အတွေ့အကြုံတွေအရ ပြည်သူတွေ အထူးသဖြင့် အခြေခံ လူတန်းစား ဆင်းရဲနွမ်းပါးသူတွေရဲ့ ပူးပေါင်း ပါဝင်မှုက အစိုးရရဲ့ ပြည်သူ့ရေးရာ ဝန်ဆောင်မှုတွေ ပေးတဲ့နေရာမှာ အရေးကြီးတဲ့ အခန်းကဏ္ဍကနေ ပါဝင်နေပြီး ရလဒ်ကောင်းတွေ ပေါ်ထွက်လာဖို့ တာဝန်ခံမှုကိုလည်း မြင့်မားလာစေတယ်။ အစိုးရရဲ့ ဝန်ဆောင်မှု တွေကိုလည်း ထိထိရောက်ရောက် ပေးလာနိုင်တယ်။ အထူးသဖြင့် ဝန်ဆောင်မှုတွေ ရရှိဖို့ အလွန် လိုအပ်နေတဲ့ ပြည်သူတွေ ဆီ ထိထိရောက်ရောက် ပံ့ပိုးနိုင်ခဲ့တာကို တွေ့ရမှာ ဖြစ်တယ်။ ပြည်သူ့လူထုရဲ့ ပူးပေါင်းပါဝင်မှုနဲ့ ရလဒ်အပေါ် ဗဟိုပြုတဲ့ တာဝန်ခံမှုဟာ ပွင့်လင်းတဲ့၊ ထင်သာမြင်သာရှိတဲ့ ပတ်ဝန်းကျင်မှာ ပိုမို ထိရောက်တာကိုလည်း တွေ့နိုင်ပါတယ်။

မြန်မာနိုင်ငံဟာဆိုရင် ပြည်သူ့ရေးရာ ကဏ္ဍမှာ တာဝန်ခံမှု တိုးတက်လာစေဖို့အတွက် အစပြု ခြေလှမ်းတွေ စတင်ခဲ့ပြီး ဖြစ်ပါတယ်။ စီးပွားရေး ဖွံ့ဖြိုးရေးကို အထောက်အကူပြုနိုင်ဖို့နဲ့ ပြည်သူ့ရေးရာ ဝန်ဆောင်မှုတွေကို ထိထိရောက်ရောက် ပေးနိုင်ဖို့ အတွက် ပြည်သူ့ အရင်းအမြစ်တွေကို စနစ်တကျနဲ့ ကောင်းမွန်စွာ သုံးစွဲသွားဖို့လည်း စတင် ဆောင်ရွက်နေပြီ ဖြစ်တယ်။ ပြည်ထောင်စု ရသုံးမှန်းခြေ ငွေစာရင်း ရေးဆွဲနိုင်ဖို့အတွက် လွှတ်တော်မှာ ဆွေးနွေး ပြောဆိုတာတွေကို ရုပ်မြင်သံကြားမှာ ထုတ်လွှင့်ပြသခြင်း၊ အစိုးရရဲ့ ရသုံးမှန်းခြေ ငွေစာရင်းကို အများပြည်သူ သိရှိနိုင်ရန် ထုတ်ပြန်ခြင်း အပြင် ပိုမို ပြီး ရှင်းလင်း လွယ်ကူသည့် Citizen's Budget ကို ထုတ်ပြန်

ပေးခြင်းစတာ တွေကို ဆောင်ရွက်ပေးခဲ့ပါတယ်။ ဒီလို ဆောင်ရွက်နိုင်ခဲ့တဲ့ အတွက် ကျန်းမာရေးနဲ့ ပညာရေး ကဏ္ဍ တွေမှာ အစိုးရရဲ့ အသုံးစရိတ်တွေ သိသိသာသာ တိုးမြှင့်နိုင်ခဲ့ပြီး တိုးတက်ပြောင်းလဲမှုတွေ ဆောင်ရွက်လာနိုင်တယ်။ အခွန်ငွေ ကောက်ခံမှုကိုလည်း ပိုမိုပြီး မျှတမှု ရှိလာစေရန်၊ ပွင့်လင်းမြင်သာလာစေရန် ဆောင်ရွက်ခဲ့တယ်။ ဥပမာ ကိုယ်တိုင် အကဲဖြတ်ပြီး အခွန်ငွေ ကြေငြာတဲ့ စနစ်ကို စတင် ကျင့်သုံးခဲ့ပြီး အခွန်ထမ်းကြီးများ အခွန်ရုံးကို ဖွင့်လှစ်နိုင်ခဲ့တယ်။ ဒီစနစ်သစ်ဟာ ယုံကြည်မှုကို ပိုမို တိုးမြှင့်လာအောင် တည်ဆောက်နိုင်ရုံသာမက တိုင်းပြည် ဝင်ငွေကိုလည်း တိုးတက်လာစေပါတယ်။ ဝီယက်နမ်နိုင်ငံမှာ ၁၉၉၀ ပြည့်နှစ် နှောင်းပိုင်းနှစ်များမှာ မြန်မာနိုင်ငံလိုပဲ အလားတူ အခွန်နဲ့ ပတ်သက်ပြီး မိမိဘာသာ အကဲဖြတ် အခွန်ငွေ ကြေငြာတဲ့ စနစ်ကို အပိုင်းလိုက် ခွဲပြီး ဆောင်ရွက် နိုင်ခဲ့တဲ့တွက် အခွန်ထမ်းပြည်သူတွေ အတွက် အခြား အပိုဆောင်း စရိတ်တွေ သိသိသာသာကျဆင်းလာခဲ့ပါတယ်။ တိုင်းပြည်ရဲ့ ဂျီဒီပီလည်း မြင့်တက်လာခဲ့ပြီး အစိုးရရဲ့ ဝင်ငွေက ၂၀၁၁ ခုနှစ်မှာ ၅၀ ရာခိုင်နှုန်းကျော်တဲ့ အထိ တိုးတက်လာပါတယ်။ မြန်မာနိုင်ငံဟာ သယံဇာတ တူးဖော် ထုတ်လုပ်တဲ့ လုပ်ငန်းက ရတဲ့ ဝင်ငွေတွေကို သုံးစွဲရာမှာလည်း ပွင့်လင်းမြင်သာမှု ရှိရေးအတွက် EITI ခေါ် သယံဇာတ တူးဖော် ထုတ်လုပ်တဲ့ လုပ်ငန်းတွေ ပွင့်လင်းမြင်သာရေးအဖွဲ့မှာလည်း အောင်မြင်စွာ ဝင်ရောက်နိုင်ခဲ့ပါတယ်။ ၂၀၁၆ ခုနှစ် အစောပိုင်းမှာ ပထမဆုံး အစီရင်ခံစာကို ထုတ်ပြန်နိုင်ခဲ့ပါတယ်။ ဒီလို ပြုပြင်ပြောင်းလဲမှုတွေ ဆောင်ရွက်ခဲ့တဲ့ အချက်တွေ အားလုံး ပေါင်းလိုက်တဲ့ အခါမှာ မြန်မာနိုင်ငံရဲ့ တိုင်းပြည် ဝင်ငွေဟာ ၂၀၀၉ ခုနှစ်ကထက် နှစ်ဆခန့် တိုးတက်လာခဲ့ပြီး အရေးကြီးတဲ့ ပြည်သူ့ ရေးရာ ဝန်ဆောင်မှုတွေ၊ ပြည်သူ့ ရေးရာ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုတွေကို တိုးတက် လုပ်ဆောင်ဖို့ အရင်းအမြစ်တွေ ရရှိလာခဲ့ပါတယ်။

ဟုတ်ပြီ။ ဒါဖြင့် မြန်မာနိုင်ငံဟာ အထက်မှာ ပြောခဲ့တဲ့ ပြုပြင်ပြောင်းလဲမှု အမျိုးမျိုးရဲ့ အရှိန်အဟုန်ကို ဘယ်လို ဆက်လက် ထိန်းထားနိုင်မလဲ။ ဒီနေရာမှာ ပြည်သူလူထုရဲ့ ပူးပေါင်းပါဝင်မှု မြင့်မားလာအောင်၊ ပွင့်လင်း မြင်သာမှု ပိုရှိလာပြီး တာဝန်ခံမှု တွေ တိုးတက်လာအောင် ဆောင်ရွက်နိုင်မယ့် အခွင့်အလမ်းတွေ အများကြီး ရှိနေပါတယ်။ အဲဒီအထဲက အချက် ငါ့ကတော့ လက်တွေ့ အကောင်အထည် ဖော်လို့ ရမယ့် အနေအထားမှာ ရှိနေပါတယ်။

ပထမ အချက်က တိုင်းပြည်အတွက် အလွန်လိုအပ်နေတဲ့ ဝင်ငွေကို ရရှိစေပြီး ပြည်သူလူထုရဲ့ ယုံကြည်မှုကို ရစေမယ်၊ မျှတပြီး ပွင့်လင်းမြင်သာမှုရှိမယ် ဆိုတဲ့ အခွန်ကောက်ခံခြင်းစနစ်ကို ဆက်လက်အားပေးဆောင်ရွက်ဖို့ လိုအပ်ပါတယ်။ မိမိဘာသာ အကဲဖြတ်ပြီး အခွန်ငွေကြေငြာတဲ့ စနစ်ကို အလယ်အလတ် အခွန်ထမ်းပြည်သူတွေအတွက်လည်း တိုးချဲ့ ဆောင်ရွက်ပေးသွားဖို့ လိုပါတယ်။ ထို့အပြင် အခွန်ထမ်းတွေအတွက် ဝန်ဆောင်မှုတွေကိုလည်း တိုးမြှင့်ပေးသွားရမှာ ဖြစ်ပြီး အခွန်ထမ်းဆောင်ဖို့ အသိပညာပေး မြှင့်တင်တာတွေကိုလည်း တိုးတက် ဆောင်ရွက်သွားရမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ EITI အစီရင်ခံစာ ထုတ်ဝေဖို့နဲ့ ဖြန့်ချိဖို့ကိုလည်း ဆက်လက် ဆောင်ရွက်သွားရမှာ ဖြစ်ပြီး ကာလလတ်မှာ ကျောက်စိမ်းနဲ့ ကျောက်မျက်ကဏ္ဍကိုပါ ထည့်သွင်း ဖော်ပြသွားဖို့ အရေးကြီးပါတယ်။

ဒုတိယ အချက်အနေဖြင့် ပြည်သူ့ ဘဏ္ဍာငွေ သုံးစွဲမှုတွေမှာ ပွင့်လင်း မြင်သာမှု ရှိလာအောင် တိုးမြှင့်ဆောင်ရွက်ခြင်းဖြင့် ပြည်သူတွေရဲ့ ယုံကြည်မှုနဲ့ ပူးပေါင်း ပါဝင်မှုကို မြှင့်တင်သွားဖို့ ဖြစ်ပါတယ်။ အရေးကြီးတဲ့ စာရွက်စာတမ်းတွေကို အများ ပြည်သူ သိရှိအောင် အချိန်မီ ထုတ်ပြန်ပေးဖို့ လိုအပ်ပါတယ်။ အဲဒါတွေကတော့ ပြည်သူများအတွက် ရသုံးမှန်းခြေ ငွေစာရင်းဆိုင်ရာ အချက်အလက်များ Citizen's Budget ကာလလတ်အတွင်း ဆောင်ရွက်သွားရန် ကတိကဝတ်တွေ ပါဝင်တဲ့ ကာလလတ် ဘဏ္ဍာရေး မူဝါဒ ရေးရာ ဖော်ပြချက်၊ လွှတ်တော်ကို တင်သွင်းတဲ့ အစိုးရရဲ့ ရသုံးမှန်းခြေ ငွေစာရင်း စတာတွေ ဖြစ်ကြပါတယ်။ အစိုးရရဲ့ လုပ်ငန်းတွေ အပေါ် စိတ်ချရပြီး ယုံကြည်မှုကို တည်ဆောက်လာနိုင်ဖို့နဲ့ သုသေတနပြုလုပ်သူတွေ၊ အရပ်ဘက် အဖွဲ့အစည်းတွေ ရယူ သုံးစွဲနိုင်ဖို့ အတွက် စီမံကိန်းနဲ့ ဘဏ္ဍာရေး ဝန်ကြီးဌာနရဲ့ ပတ်ဆိုင်ရာမှာ လက်ရှိ ဘဏ္ဍာရေး ကိန်းဂဏန်း အချက် အလက်တွေကို ထုတ်ပြန်ပေးထားဖို့လည်း လိုပါတယ်။

တတိယအချက်က ပြည်ထောင်စု အစိုးရ နဲ့ ပြည်နယ်တိုင်းဒေသကြီး အစိုးရတွေ အကြား ဘက်မျှအောင် ချိန်ညှိပြီး ဒေသ အစိုးရတွေကို စွမ်းဆောင်ရည် မြှင့်တင်ပေးခြင်းကနေ ဒေသခံပြည်သူများရဲ့ လိုအပ်ချက်ကိုဖြည့်ဆည်းပေးနိုင်ဖို့ လိုအပ်ပါတယ်။ ဗဟိုချုပ်ကိုင်မှု လျှော့ချရေး လုပ်ငန်းစဉ်က ရှုပ်ထွေးပြီး ဒါဟာ နိုင်ငံရေး လုပ်ငန်းစဉ် တစ်ရပ်လည်း ဖြစ်နေပါတယ်။ နည်းပညာ အကူအညီ ပေးနိုင်မယ့် ရုံးတစ်ရုံးကို တည်ထောင်ပြီး တာဝန်နဲ့ ပတ္တရားတွေ၊ သုံးစွဲမှုနဲ့ အခွန်ကောက်ခံတဲ့ ကိစ္စတွေကို အကြံပေးနိုင်အောင် ဆောင်ရွက် သင့်ပါတယ်။ ဒါမှလည်း အကောင်းဆုံးကို ဆုံးဖြတ်ဆောင်ရွက်နိုင်ဖို့ အတွက် လုံလောက်တဲ့ နောက်ခံ အချက်အလက်တွေကို ရှိထား နိုင်မှာ ဖြစ်ပါတယ်။ ထိုင်းနိုင်ငံမှာတော့ ၂၀၀၀ ပြည့်နှစ် အစောပိုင်းမှာ ဝန်ကြီးချုပ်ရဲ့ ရုံးမှာ ဒီလို ရုံးတစ်ခု တွဲထားပြီး ဗဟိုချုပ်ကိုင်မှု လျှော့ချနိုင်ဖို့အတွက် ကြိုးပမ်းဆောင်ရွက်ခဲ့ပါတယ်။ အဲဒီဆောင်ရွက်မှုက ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုတွေကို ထိရောက်စွာ ဆောင်ရွက် နိုင်ခဲ့တာကို တွေ့ခဲ့ရပါတယ်။

စတုတ္ထအချက်ကတော့ မူဝါဒ ပြုပြင်ပြောင်းလဲမှုတွေအပေါ်မှာ ပြည်သူတွေ တက်ကြွစွာ ပါဝင်နိုင်ဖို့နဲ့ အကြံဉာဏ်တွေကို ရယူသွားနိုင်ဖို့ အစိုးရ တာဝန်ရှိသူတွေက အားထုတ် ကြိုးပမ်းဖို့ လိုအပ်ပါတယ်။ အရေးကြီးတဲ့ ဥပဒေတွေ အထူးသဖြင့် ပြည်သူ့ ဘဏ္ဍာရေးနဲ့ ဆက်စပ်တဲ့ ကိစ္စတွေမှာ ပြည်သူတွေရဲ့ အကြံဉာဏ်ကို ရယူသင့်ပါတယ်။ ဒါက ပြည်သူတွေနဲ့ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုကို မြှင့်တင်နိုင်မှာ ဖြစ်သလို ယုံကြည်မှုကို တည်ဆောက်နိုင်မှာ ဖြစ်တဲ့ အပြင် အစိုးရ အတွက်လည်း အဖိုးမဖြတ်နိုင်တဲ့ အကြံပြုချက်တွေ၊ စိတ်ကူး စိတ်သန်း ကောင်းတွေကို ရရှိနိုင်မှာ ဖြစ်ပါတယ်။ ကာလလတ် ရည်မှန်းချက် တစ်ခု အနေဖြင့် ပွင့်လင်းမြင်သာမှုနဲ့ အများပြည်သူ သိရှိစေရန် ထုတ်ပြန်ပေးရေး စည်းမျဉ်းများကို မြှင့်တင်ပေးနိုင်ရန်အတွက် ဥပဒေကြမ်းများကို အများပြည်သူ အလွယ်တကူ ရရှိနိုင်ရန်၊ ထုတ်ပေး ဖြန့်ချိပေးရန်နှင့် ပြည်သူတို့၏ အကြံဉာဏ်များကို ရယူရန် ဥပဒေ တစ်ခုကို ရေးဆွဲသွားဖို့ လိုအပ်ပါတယ်။

နောက်ဆုံး အချက်မှာ အမှိုက်သိမ်းစနစ်၊ သန့်ရှင်းရေး ဆောင်ရွက်မှု၊ မီးရရှိရေး၊ ရေပေးပေးရေး စတဲ့ အခြေခံကျတဲ့ ပြည်သူ့ ဝန်ဆောင်မှု လုပ်ငန်းတွေ ဆောင်ရွက်တဲ့ အခါမှာ ဝန်ဆောင်မှုတွေ ကောင်း မကောင်းကို တိုင်းတာတာ၊ ထုတ်ပြန်တာတွေကို ဆောင်ရွက်ပြီး တာဝန်ခံမှုကို မြှင့်တင်နိုင်ပါတယ်။ ဌာန ဆိုင်ရာ အသီးသီးမှာ ပြည်သူ့ရေးရာ ဝန်ဆောင်မှုတွေ ပေးတဲ့နေရာမှာ အနိမ့်ဆုံး ရှိသင့်တဲ့ စံသတ်မှတ်ချက်တွေကို ချမှတ်ထားသင့်ပြီး ပြည်သူတွေအနေနဲ့ မျှော်မှန်းသလို မဖြစ်လာရင် အသိပေး တိုင်ကြားနိုင်တဲ့ အပြင် မြန်မြန်ဆန်ဆန် ဖြေရှင်း ဆောင်ရွက်ပေးနိုင်မယ့် စနစ်တွေ ဖော်ဆောင်သင့်ပါတယ်။ ဒီလို စံနှုန်းသတ်မှတ်ချက်တွေ ဖော်ဆောင်ထားခြင်း ဖြင့် ပြည်သူတွေရဲ့ အစိုးရအပေါ် ယုံကြည်မှုနဲ့ တာဝန်ခံမှုတွေ တိုးတက်လာမှာ ဖြစ်သလို အစိုးရ တာဝန်ရှိသူတွေ အတွက်လည်း သူတို့ရဲ့ အလုပ်တွေကို ကောင်းကောင်းလုပ်နိုင်ဖို့ အထောက်အကူပေးနိုင်ပါလိမ့်မယ်။

အစိုးရတွေဆီမှာ စိတ်ကူးစိတ်သန်းကောင်းတွေ ရှိပေမယ့် အောင်မြင်ခြင်း မအောင်မြင်ခြင်းရဲ့ ကြားမှာ ခြားနားချက် တစ်ခုပဲ ရှိပါတယ်။ အဲဒါကတော့ ဒီမိုကရေစီတွေကို ရလဒ်အဖြစ် ပြောင်းလဲနိုင်စွမ်းရှိ မရှိ ဆိုတဲ့ အချက်ပဲ ဖြစ်ပါတယ်။ မြန်မာပြည်သူတွေကတော့ ပွင့်လင်းမြင်သာမှု ရှိတဲ့၊ လူတိုင်းကို ပါဝင်ခွင့်ပေးတဲ့၊ ဒါ့အပြင် တာဝန်ခံမှုရှိတဲ့ ပြည်သူ့ရေးရာ ကဏ္ဍကနေ အကျိုးကျေးဇူးတွေ ရရှိခံစားနိုင်ဖို့ အဆင်သင့်ဖြစ်နေကြပါပြီ။ ကမ္ဘာ့ဘဏ်အုပ်စု အနေနဲ့လည်း ပြည်သူ့ရေးရာ ဝန်ဆောင်မှုတွေကို နိုင်ငံအနှံ့တိုးမြှင့် ဆောင်ရွက်ပေးဖို့ ကြိုးပမ်းအားထုတ်နေတဲ့ မြန်မာနိုင်ငံအစိုးရနဲ့ ဆက်လက်ပြီး လက်တွဲ ဆောင်ရွက်သွားမှာ ဖြစ်ပါတယ်။

Shabih Mohib သည် ကမ္ဘာ့ဘဏ်၏ လုပ်ငန်းအစီအစဉ်ဆိုင်ရာ ခေါင်းဆောင်နှင့် အုပ်ချုပ်မှု ဘောဂဗေဒပညာရှင် ဖြစ်ပြီး Soren Davidsen သည် အကြီးတန်း ပြည်သူ့ရေးရာကဏ္ဍကျွမ်းကျင် ပညာရှင်တစ်ဦးဖြစ်ပြီး Robert Boothe မှာ ပြည်သူ့ရေးရာကဏ္ဍကျွမ်းကျင် ပညာရှင်တစ်ဦး ဖြစ်ပါသည်။ ယခု ဆောင်းပါးသည် ကမ္ဘာ့ဘဏ်အုပ်စု၏ မူဝါဒရေးရာ အကြံပြုချက် စာတမ်းများအနက် တစ်ခု ဖြစ်သော " အပြောင်းအလဲတွင် ပါဝင်ခြင်း၊ အစိုးရ၏ ပြည်သူ့ရေးရာ ကဏ္ဍများ တွင် တာဝန်ခံမှု မြှင့်တင် ဆောင်ရွက်ရေး" စာတမ်းကို အခြေခံထားပါသည်။ အဆိုပါ စာတမ်းကို ကမ္ဘာ့ဘဏ်၏ ပညာရှင်များ ဖြစ်ကြသည့် Shabih Mohib, Robert Boothe, May Thet Zin, Soren Davidsen တို့က Elizabeth Moorsmith နှင့် Corey Pattison တို့က ပူးပေါင်း ရေးသားသည်။